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Pomagamy wiośnie! 
To już 10 lat 
kwiatowego konkursu!
Jest,�nadeszła!�Długo�oczekiwa-
na�wiosna� szybko�ożywi� przyro-
dę� kwitnącą� roślinnością.� i�my�
możemy� dołożyć� cegiełkę� do�
upiększania�naszego�najbliższego�
otoczenia.�

Już od 10 lat mieszkańcy zasobów 
Spółdzielni Mieszkaniowej „Silesia” 
mogą brać udział w konkursie na 
„Najpiękniejszy balkon” i „Najpięk-
niejszą rabatę”. Popularność tej 
kwietnej rywalizacji nie słabnie – 
każdego roku komisja konkursowa 
zlicza ok. 200 ustrojonych balko-
nów i przyblokowych rabat, z czego 
kilkadziesiąt z nich poddawanych 
jest ocenie konkursowej. Dzięki 
zaangażowaniu mieszkańców i ich 
zamiłowaniu do kwiatów osiedla 
mieszkaniowe stają się przyjem-
niejszymi miejscami do życia. 

I w tym roku, tradycyjnie w okre-
sie letnim, komisja konkursowa 
dokona przeglądu oraz oceny rabat 
przyblokowych i balkonów. Oprócz 

powodów do dumy i satysfakcji, 
laureaci konkursu mogą liczyć na 
atrakcyjne nagrody, którymi w ubie-
głych latach były talony do sklepu 
ogrodniczego czy książki z prak-
tycznymi poradami w zakresie ich 
ogrodniczej pasji. 

Celem konkursu na „Najpiękniej-
szy balkon” i „Najpiękniejszą raba-
tę” jest docenienie wysiłku miesz-
kańców w upiększaniu osiedli oraz 
zmotywowanie do dbania o nasze 
najbliższe otoczenie. Mieszkańcy 
do dzieła! =JB

10
lat

25� lutego� w� klubie� osiedlowym�
„Silesianka”�odbyły�się�warsztaty�
florystyczne�„Las�w�słoiku”.�

Zajęcia poprowadziła Kinga Klajn-
Toboła – właścicielka Studia Flo-
rystycznego Kwiat Toskanii, które 
mieści się w Piotrowicach przy ul. 
Radockiego 33. Uczestniczki zajęć 
przyniosły swoje szklane naczynia 
i z pomocą florystki stworzyły piękne 
żywe ozdoby – swój własny fragment 
lasu. Las w szkle to niezwykle modna 
ozdoba, która zdobywa ostatnimi 
czasy serca wielu ludzi. Swoją popu-
larność zawdzięcza przede wszystkim 
pięknemu wyglądowi. Jest to kom-
pozycja bardzo łatwa w pielęgnacji 
i świetnie prezentuje się w domowym 
zaciszu. Każda z uczestniczek nadała 
kompozycji indywidualnego charakte-

ru i udekorowała swoje naczynie tak, 
aby wyglądało oryginalnie. W kame-
ralnym gronie i z zachowaniem wszel-
kich zasad bezpieczeństwa uczestni-
cy stworzyli małe dzieła sztuki.

Warsztaty florystyczne

Radości Świąt Wielkanocnych,
niezłomnej nadziei

i pogody ducha 
życzą 

Rada Nadzorcza, Zarząd
i Pracownicy
SM „SILESIA”

Rada�Nadzorcza,�działając�w�ramach�
swoich� kompetencji,� w� dniu� 25�
marca�zatwierdziła�przedstawiony�
przez� Zarząd� � plan� gospodarczo�
–� finansowy� Spółdzielni� na� rok�
2021.

Plan został sporządzony w oparciu 
o wykonanie 2020 roku.  W ubie-
głym roku pomimo trudności związa-
nych  między innymi  z epidemią i jej 
konsekwencjami wypracowaliśmy  
pożytki w kwocie ponad 1�mln�700�
tys.�zł.�Jednocześnie zasililiśmy fun-
dusz remontowy dodatkową kwotą 
blisko 450�tys.�zł. Było to możliwe  
po  spełnieniu wymaganych przez 
WFOŚiGW warunków do umorzenia 
części pożyczek zaciągniętych na 
prace termomodernizacyjne prowa-
dzone w poprzednich latach.

Przy opracowaniu planu na 2021 
r. uwzględniono m.in. wzrost płacy 
minimalnej (7,7%), przeciętnego 
wynagrodzenia w gospodarce naro-
dowej (~5%), prognozowany wskaź-
nik wzrostu cen towarów i usług kon-
sumpcyjnych (3,1%) oraz  wzrost cen 
energii, w tym opłaty mocowej. 

W planie założono, że Walne Zgro-
madzenie przeznaczy uzyskane w roku 
2020 pożytki na bieżącą eksploatację 
i utrzymanie nieruchomości.

Wynik ogółem na gospodarowaniu 
nieruchomościami zaplanowano na 
poziomie 4,99 mln zł, w tym 4,43 
mln zł to wynik na funduszu remonto-
wym, zaś na pozostałej działalności 
spółdzielni zaplanowano osiągnięcie 

wyniku w kwocie 1,52 mln z zł netto. 
W planie na 2021 r . nie uwzględ-
niono wszystkich gospodarczo-eko-
nomicznych skutków epidemii koro-
nawirusa ze względu na niemożność 
ich oszacowania w obecnej chwili. 
Do planu przyjęto jednak koszty 
związane z Covid-19 na bazie roku 
poprzedniego, w tym m.in. koszty 
dezynfekcji klatek schodowych.

Planowane wydatki z funduszu 
remontowego w kwocie ~ 10,7 mln 
zł to głównie wykonanie termomo-
dernizacji (Radockiego 88, 96 106, 
Łętowskiego 5,5A), remont dźwigów 
(Jankego 120, Radockiego 52, 178, 
194, 198, 204, 224, 244, 274), 
remont instalacji przeciwpożarowej, 
malowanie klatek schodowych.

Ze względu na konieczność wyko-
nania w br. pięcioletnich przeglądów 
instalacji elektrycznej i odgromo-
wej większe wydatki zaplanowano 
na przeglądach obligator yjnych. 
Uwzględniono również konieczność 
wymiany wodomierzy oraz podziel-
ników, przy czym ostateczna kwota 
wydatków będzie zależna od rezulta-
tów przetargów. W wyniku rozlicze-
nia procesu przekształcenia prawa 
użytkowania wieczystego w prawo 
własności gruntów pod budynkami 
mieszkalnymi (uwzględniającego 
stawkę na podatek od nieruchomo-
ści oraz opłatę przekształceniową) 
oraz z uwagi na zwiększenie stawki 
podatku od nieruchomości przez UM 
Katowice nastąpił łączny wzrost tych 
stawek.

Należy wziąć pod uwagę, że przy-
chody i koszty każdej nieruchomości 
w naszej spółdzielni są planowane 
i rozliczane indywidualnie. Stawki na 
poszczególnych nieruchomościach 
są bardzo zróżnicowane, w zależ-
ności od potrzeb remontowych, 
kosztów eksploatacji, wyniku roku 
poprzedniego, specyfiki nierucho-
mości, w tym powierzchni gruntów, 
powierzchni użytkowej lokali, tytułu 
prawnego do lokalu, faktu członko-
stwa oraz posiadania w budynku 
dźwigu czy centralnego ogrzewania.  
W efekcie wyliczono ponad 300 sta-
wek dla lokali w całej spółdzielni.

Reasumując, plan zakłada utrzy-
manie� stawek� eksploatacyjnych�
dla�członków�spółdzielni�(łącznie ze 
stawką na eksploatację dźwigów, bez 
stawki na podatek od nieruchomości 
i opłatę przekształceniową tj. opłat 
niezależnych od Spółdzielni)� �w�60�
z� 74� nieruchomości;  wzrost sta-
wek eksploatacyjnych dla członków 
pozostałych 14  nieruchomości mie-
ści się w przedziale od 0,10 zł/m2 
do 0,18 zł/m2. Sumarycznie jednak 
dla wszystkich nieruchomości łącznie 
z podatkiem od nieruchomości i opła-
tą przekształceniową wzrost stawki 
eksploatacyjnej ogółem dla członków 
nie przekracza 0,25 zł/m2.

Na str. 5 przedstawiamy wykaz 
stawek dla członków spółdzielni 
w podziale na spółdzielcze i własnoś-
ciowe prawo do lokalu oraz odrębną 
własność. Będą one obowiązywały 
od 1 lipca br. 

PLAN GOSPODARCZO–fINANSOWY 
NA 2021 RoK

MoBILNY PUNKT SZCZEPIEŃ 
Mobilny�punkt�szczepień�dojedzie�do�osób,�które�nie�mogą�
dotrzeć�do�przychodni�–�to�rozwiązanie�dla�seniorów,�osób�
niepełnosprawnych�lub�niesamodzielnych,�które�z�różnych�
przyczyn�nie�mogą�stawić�się�w�punkcie�szczepień.

Śląski Oddział Wojewódzki Narodowego Funduszu Zdro-
wia rozstrzygnął nabór na prowadzenie mobilnych punk-
tów szczepień przeciwko COVID-19. Do realizacji szczepień 
wyjazdowych na terenie miasta Katowice wybrany został 
Szpital Murcki Sp. z o.o. mieszczący się przy ul. Sokołow-
skiego 2 w Katowicach. Mobilny punkt szczepień dedy-

kowany jest osobom, których stan zdrowia uniemożliwia 
samodzielne dotarcie do stacjonarnego punktu szczepień 
lub skorzystanie z transportu organizowanego przez jed-
nostki samorządu terytorialnego.

Mieszkaniec, który chciałby skorzystać z możliwości 
zaszczepienia się w domu, musi w pierwszej kolejności 
skontaktować się ze swoją poradnią lekarza rodzinnego. 
Następnie lekarz zgłasza zapotrzebowanie na zaszcze-
pienie pacjenta do Szpitala Murcki, który kontaktuje się 
z pacjentem w celu umówienia terminu szczepienia. 

=www.katowice.eu
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Z głębokim smutkiem informujemy, że w styczniu 2021 roku 
odszedł od nas 

śp.  
WITOLD CHACHULSKI

wieloletni członek i Przewodniczący Rady Osiedla Targowisko, 
członek Rady Nadzorczej Spółdzielni, 
zaangażowany działacz spółdzielczy.

„Nie umiera ten, kto trwa w pamięci żywych”. 
W naszej pamięci pozostanie na zawsze!

Rada Nadzorcza, Zarząd i Pracownicy 
Spółdzielni Mieszkaniowej „Silesia”

Ukryty wśród zieleni jest istot-
nie mało dostrzegalny. Skromny to 
obiekt, opiekuje się nim niewielka 
i wciąż niestety malejąca grupa osób 
zakochanych w tenisie, zdana niemal 
wyłącznie na własne siły i środki. Tak 
zresztą było od samego początku, 
a początki obiektu sięgają lat osiem-
dziesiątych ubiegłego wieku.

Zbudowała go gromadka ludzi nie 
dysponująca ani należytym sprzę-
tem technicznym, ani finansami, 
za to wielkim zapałem i ofiarnością. 
Każdego kto poznał trochę tenis lub 
kiedyś go uprawiał, zapał nie zdziwi 
– to sport wyjątkowy. Uprawiać go 
można od dziecka do nieskończo-
ności. 

Dziecko uczone gry w tenisa nie 
ulega złym instynktom, lepiej i cierp-
liwiej się uczy. Na naszym korcie też 
będzie się można o tym przekonać. 

W formie zabawy, którą możemy pro-
ponować w „mini szkółce” bezpłat-
nie, pożytecznie i skromnie, bo nie 
trzeba od razu być mistrzem. Choćby 
w wakacje? 

A dojrzalsi? Wiedzą przecież, że 
tenis zapobiega starzeniu się, leni-
stwu, otyłości, złym zachowaniom, 
jest dobry na wszystko. Wystarczy 
kontakt telefoniczny. 

Kort mieści się przy ul. Sobań-
skiego, będącej boczną ul. Żurawiej. 
Jakże byłoby szczęśliwie przekonać 
się, że okazja jubileuszowa nie zamy-
ka, a otwiera kolejne, dalsze lata 
żywotności naszego „młodego sta-
ruszka”. Odwiedźcie go, spróbujcie 
go polubić, jest tego wart. A jeśli 
zechcecie na nim pograć – będzie 
odzyskiwał młodość! Wy też!

Zapraszają dwaj fani – tel. 502 
531 501, 604 854 254.=

Zaproszenie 
do tenisa
Zapewne niewielu członków Spółdzielni zdaje sobie sprawę, że jednym 
z miejsc, którymi ona dysponuje i z których można oraz powinno się 
korzystać jest kort tenisowy.

Z wielkim smutkiem przyjęliśmy wiadomość o śmierci
śp.  

GRZEGORZA ANTOSIEWICZA
który w naszej Spółdzielni pracował nieprzerwanie przez 39 lat.

Był cieślą, stolarzem i konserwatorem 
w Grupie Robót Konserwacyjnych.

Od 2001 roku był konserwatorem na Osiedlu Odrodzenie. 
Nasz kolega wręcz kochał swoją pracę. 

W swoim fachu był niezastąpiony.
Składamy serdeczne wyrazy współczucia Rodzinie i Bliskim.

Koleżanki i Koledzy z SM „SILESIA”

SPÓŁDZIELCZE REMONTY OS. ODRODZENIA

Klatka schodowa w bloku przy ul. Łętowskiego 5.

Klatka schodowa w bloku przy ul. Radockiego 206.

Klatka schodowa w bloku przy ul. Radockiego 238.
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W�tym�roku�mija�trzyletnia�kadencja�Rady�
Nadzorczej�(2018-2021).�Była�ona�trudna,�
bo�w� jej� trakcie� zmarło� dwóch� przewod-
niczących� rady.�W� jaki� sposób�udało� się�
przezwyciężyć�te�trudności?�
W grudniu 2019 r. zmarł Józef Zdebski, 
wieloletni przewodniczący Rady Nadzorczej 
SM „Silesia”, wspaniały, ciepły  i życzliwy 
człowiek. Scalał swoim ciepłem i spokojem 
całą radę. Długo zmagał się z chorobą, która 
jednak zwyciężyła. Prowadzone obrady pod 
jego przewodnictwem były wzorem dokładno-
ści działania, skrupulatności i poszanowania 
zdania każdego z członków rady. W sposób 
naturalny w momencie braku przewodniczą-
cego jego obowiązki obejmuje przewodni-
czący komisji rewizyjnej. Następnie głosami 
członków rady Gabriela Ballion, dotychcza-
sowa przewodnicząca komisji rewizyjnej, 
została wybrana na przewodniczącą Rady 
Nadzorczej. Niestety ona także przegrała 
walkę z chorobą i odeszła od nas w listopa-
dzie 2020 r. Była osobą o ogromnej wiedzy 
ekonomicznej, zawodowo badała sprawozda-
nia finansowe spółek, była wykładowcą na 
uczelniach ekonomicznych. Jako przewodni-
cząca dawała nam gwarancję kompetencji 
i pewności siebie. Mimo postępującej choro-
by, do ostatnich chwil swojego życia uczest-
niczyła w pracach rady. Była jak bohater, 
mimo swoich osobistych problemów, cały 
czas była pogodna, życzliwa i koleżeńska. 
Widziałem w tych ostatnich miesiącach, jak 
wiele wysiłku kosztowało ją by być z nami, by 
pracować, przyjść na posiedzenie rady oraz 
je prowadzić. Nie poddawała się. Postawa 
obu tych osób motywowała i motywuje do 
dzisiaj nas do pracy. Trudno sobie wyobrazić, 
jak – czując swoją fizyczną słabość – pra-
cowali nasi byli przewodniczący, dając nam 
energię i wzór do naśladowania. Bardzo nam 
ich brakuje. 

W�pracy�na�pewno�nie�pomaga�też�sytuacja�
związana�z�epidemią�koronawirusa?
Trudności wynikają ze zmiennej sytuacji 
gospodarczej w Polsce, panującej epidemii, 
a także ilości spraw, które należy analizo-
wać i kontrolować. Niektóre obszary podle-
gające kontroli i nadzorowi Rady Nadzorczej 
wymagają większej dyskusji, współdziałania 
członków i aktywowania się do pracy w komi-
sjach. Przypomnę, że w naszej spółdzielni 
mamy trzy komisje: techniczną, rewizyjną ds. 
społecznych.

Od� nowego� roku� to� Pan� jest� przewodni-
czącym�Rady�Nadzorczej.�Ze�Spółdzielnią�
Mieszkaniową� „Silesia”� jest� Pan� jednak�
związany�od�dłuższego�czasu?
Ze Spółdzielnią Mieszkaniową „Silesia” 
jestem związany od 1997 r., kiedy kupiłem 
mieszkanie na osiedlu. W naszej spółdzielni 
zasiadałem jedną kadencję w Radzie Nad-
zorczej za prezesur y pani Halina Baczyń-
skiej. To zatem moje drugie powołanie do 
Rady Nadzorczej SM „Silesia”. Koleżanki 
i koledzy, członkowie rady zaszczycili mnie 
swoim zaufaniem i powierzyli mi stanowisko 
przewodniczącego. Odbieram to jako wielki 
kredyt zaufania i zobowiązanie. Odczuwam 
też ciężar odpowiedzialności za kontynuo-
wanie prac rady, za sposób prowadzenia jej 
posiedzeń, za komunikatywność z jej człon-

kami. Spotykają mnie wyrazy życzliwości ze 
strony koleżanek i kolegów – członków rady 
oraz Zarządu spółdzielni. Widzę ich chęć do 
pracy. To oczywiście efekt wcześniejszych 
postaw naszych byłych przewodniczących, 
ale też doboru osób do tej rady. W naszej 
radzie zasiadają osoby bardzo związane 
z tym miejscem, z tą spółdzielnią i z jej 
mieszkańcami. Społecznicy, ochotnicy, pro-
fesjonaliści. Każdej spółdzielni życzyłbym 
takiego zespołu do Rady Nadzorczej. Wiem, 
że z tą grupą koleżanek i kolegów będzie-
my dalej skutecznie kontynuować prace 
i realizować zadania postawione w ustawie 
o spółdzielniach mieszkaniowych, w statucie 
naszej spółdzielni oraz na walnym zgroma-
dzeniu SM „Silesia”.

Proszę�przedstawić�bliżej�naszym�czytelni-
kom� i�mieszkańcom�Pana�dorobek� zawo-
dowy…
Moja droga edukacyjna była bardzo zmienna. 
Skończyłem studia na Wydziale Budownictwa 
Politechniki Śląskiej oraz na Akademii Eko-
nomicznej w Katowicach. Pracowałem przez 
kilka lat w firmach zajmujących się działal-
nością finansową. Potem przez kilkanaście 
lat w biurze projektów budowlanych. Posia-
dam ministerialne uprawnienia do zasiada-
nia w radach nadzorczych spółek Skarbu 
Państwa. Zawodowo zajmuję się doradztwem 
i wyceną nieruchomości, maszyn i przedsię-
biorstw, również jako biegły sądowy. Pełniłem 
też reprezentacyjne funkcje w swoim środo-
wisku zawodowym, najpierw jako prezes 
Śląskiego Stowarzyszenia Rzeczoznawców 
Majątkowych, a później, jako prezydent Pol-
skiej Federacji Stowarzyszeń Rzeczoznawców 
Majątkowych.

Jakie�były�pierwsze�działania�podjęte�przez�
radę�w�nowym�składzie?
W styczniu br. zajmowaliśmy się działania-
mi Zarządu w zakresie przetargów i nowych 
zadań remontowo-inwestycyjnych. Z kolei 
w lutym przyjęliśmy plan pracy na bieżący 
rok, analizowaliśmy realizację przez Zarząd 
ustawy o przekształceniu prawa użytkowa-
nia wieczystego we własność pod budynkami 
spółdzielni, analizowaliśmy koszty ubezpie-
czenia majątku i wpływ zdarzeń z ostatniego 
roku na ich wysokość. Pochyliliśmy się nad 
działalnością na rzecz członków spółdzielni, 
szczególnie tych najbardziej narażonych na 
Covid-19 oraz działaniami miasta w obszarze 
pomocy społecznej. Analizowaliśmy ponad-
to, jak realizowane są przez Zarząd podjęte 
wnioski i uchwały Rady Nadzorczej. Na posie-
dzeniu w marcu szykujemy się do poważnych 
analiz i dyskusji związanych z wykonaniem 
planu gospodarczo-finansowego na 2020 r. 
oraz z planem gospodarczo-finansowym na 
rok 2021. Posiedzenie to będzie poprzedzone 
wspólnym spotkaniem członków wszystkich 
komisji Rady Nadzorczej i analizowaniem pla-
nowanych przychodów i kosztów, m.in. kosz-
tów remontów, mediów i utrzymania służb 
spółdzielni, co w konsekwencji przełoży się 
na wielkość opłat eksploatacyjnych. Przed 
nami poważne działania i analizy.   

Co� z� obszaru� działania� SM� „Silesia”�
w� ostatnim� czasie� przykuwa� szczególną�
uwagę�Rady�Nadzorczej?

Takich zagadnień jest wiele i każde z nich ma 
swoją wagę oraz wpływ na jakość życia na 
naszych osiedlach. Na pewno z jednej strony 
polityka remontowa – dbanie o stan technicz-
ny i stan zagospodarowania nieruchomości 
w zasobach spółdzielni, a z drugiej zrów-
noważony koszt utrzymania tych zasobów. 
Cieszy mnie, jak piękne są nasze osiedla 
i jak „ludzkie”. Popatrzmy na dzisiejsze nowo 
budowane budynki przez developerów, gdzie 
praktycznie oddaje się je bez infrastruktu-
r y i usług. Nie buduje się placów zabaw, 
nie ma przedszkoli, szkół i terenów odpo-
czynku z ławkami. Czysty zysk i maksymal-
ny udział powierzchni użytkowej mieszkań 
w powierzchni gruntu. Jeżeli miałbym jednak 
wskazać na bardzo ważny obszar naszych 
działań, to chyba byłyby to dźwigi osobowe – 
te zużyte i wymagające wymiany oraz te nigdy 
nie zamontowane, bo w budynkach niskich 
nie przewidywano ich montażu. Dźwigi oso-
bowe, potocznie zwane windami to duży jed-
norazowy koszt, długi okres kredytowania, 
a jednocześnie bezpośredni wpływ na jakość 
życia mieszkańców wspólnoty. Wpływały do 
rady prośby o możliwość zabudowy nowych 
dźwigów osobowych w blokach niskich bez 
wind. Wiadomo, że ludzie młodzi, posiadają-
cy dzieci i korzystający z wózków dziecięcych 
mają problem z ich sprowadzaniem na par-
ter, a osoby w podeszłym wieku z wnosze-
niem zakupów na wyższe kondygnacje. Ten 
poważny problem był szeroko przez nas ana-
lizowany. Konstrukcja większości budynków 
nie pozwala na zabudowę szybu windowego 
na zewnątrz i dobudowę nowych wind. Pro-
wadziłoby to do dostępności wyłącznie na 
półpiętra i wykluczało nas z preferencyjnych 
kredytów. W innych budynkach byłoby to moż-
liwe, ale koniecznym jest rozważenie możli-
wości finansowania i spraw formalno-praw-
nych związanych z realizacją inwestycji. Nie 
tracimy nadziei, rozmowy trwają, a Zarząd 
wciąż poszukuje możliwości realizacji tych 
planów. To były trudne i społecznie ważne 
sprawy. W innych budynkach posiadających 
dźwigi osobowe kontynuowane są prace 
związane z remontami.  Od 2019 r. w więk-
szości remontowanych dźwigów udaje się 
dobudować dodatkowy przystanek na pozio-
mie zero, likwidujący bariery architektonicz-
ne. Właśnie spółdzielnia podpisała umowę 
na remont kolejnych dźwigów z dodatkowym 
przystankiem. Wybór wykonawcy zlecenia 
nie był prosty, a postępowanie przetargowe 
skomplikowane. Ale się udało. Mam nadzie-
ję, że Zarząd będzie kontynuował ten zakres 
prac remontowych.   

Jak�Rada�Nadzorcza�ocenia�politykę�czyn-
szową�SM�„Silesia”?
Polityka czynszowa jest zawsze wypadko-
wą wielu informacji. Sytuacji gospodarczej 
– a przecież mamy niezależną od nas pod-
wyżkę pensji minimalnej, przyjętą przez Sejm 
RP, czyli wzrost kosztów osobowych, mamy 
pandemię, której skutkiem są upadłości firm 
i utrata miejsc pracy oraz idące za tym kło-
poty z terminowym realizowaniem płatności 
na rzecz spółdzielni. Mamy też niepewność 
inflacyjną oraz stawek za roboty budowla-
ne, a musimy ogłaszać przetargi na remon-
ty lub modernizację zasobów spółdzielni. 
Sporym wyzwaniem dla Zarządu spółdzielni 

i później dla Rady Nadzorczej w zakresie 
analizy i uchwalania nowego corocznego 
planu gospodarczo-finansowego jest trafne 
przewidzenie przyszłego zachowania rynku, 
w szczególności r ynku robót budowlanych. 
Odpowiadając wprost na pytanie – politykę 
czynszową SM „Silesia”oceniam bardzo 
dobrze. Mogę ją nazwać prospołeczną, 
z zachowaniem jednak podstawowych warun-
ków samoutrzymania. Nazywam to zrównowa-
żonym działaniem gospodarczym. Oczywiście 
podczas rozmów z członkami spółdzielni na 
osiedlach często słyszę narzekania, że spół-
dzielnia znów podniosła czynsz. Kiedy popa-
trzymy na składniki, które wynikają z tego 
czynszu, to należy zwrócić uwagę na koszty 
energii elektrycznej, wody i ścieków, ciepła 
do ogrzewania budynków. Na te wszystkie 
składniki nie mamy jako spółdzielnia wpływu. 
Są one niezależne od Zarządu i Rady Nadzor-
czej. Zrozumiałym jest, że do rocznego planu 
gospodarczo-finansowego należy założyć 
koszty eksploatacji, fundusz remontowy oraz 
nakłady na infrastrukturę. Ale nie tak dawno 
poinformowano nas o zamiarach uwolnienia 
cen gazu, a analitycy przewidują wzrost jego 
kosztu od 50% do 100% dzisiejszych cen. 
Z pewnością będzie to miało wpływ na koszty 
ogrzewania naszych mieszkań, ale nie jest 
to wina Zarządu i Rady, a raczej trudna 
do przewidzenia okoliczność, którą trzeba 
brać pod uwagę przy konstruowaniu umów 
z dostawcami mediów.

Co�zatem�–�biorąc�pod�uwagę�to�wszystko,�
o�czym�pan�do� tej� pory�mówił� –�możemy�
powiedzieć�o�sytuacji�finansowej�SM�„Sile-
sia”?
Według mojej wiedzy koszty utrzymania 
majątku SM „Silesia” są jednymi z najmniej-
szych wśród znanych mi spółdzielni. Ważne, 
że Zarząd wciąż skupia się na działaniach 
oszczędnościowych bez uszczerbku dla stanu 
budynków i skutecznie udaje mu się osiągać 
zamierzone cele. Rada Nadzorcza służy tylko 
radą i bada efekty tych działań. Kontrolu-
je i nadzoruje te działania, zgodnie z ar t. 
44 Prawa Spółdzielczego. W naszej ocenie 
sytuacja finansowa spółdzielni jest bardzo 
dobra. Bilans jest równoważony, czyli wpły-
wy pokr ywają koszty. Spółdzielnia nie ma 
zaległości kredytowych. Kończąc powiem, że 
pozostaję z nadzieją, że w nadchodzących 
miesiącach, a do końca kadencji tej rady 
pozostały 3 miesiące, współpraca członków 
Zarządu z Radą Nadzorczą będzie przebie-
gała w dotychczasowy sposób, z poszano-
waniem celów i kompetencji każdego z tych 
organów spółdzielni. 

=�Rozmawiał�Jacek�Bielenin

Na wiele składników czynszu 
jako spółdzielnia nie mamy 
wpływu
O pracy w radzie NadzOrczej SM „SileSia”, pOlityce czyNSzOwej 
i iNweStycyjNej  Oraz O Sytuacji fiNaNSOwej SpółdzielNi rOzMawiaMy 
z MarkieM WiśnieWSkiM, NOwyM przewOdNiczącyM rady NadzOrczej SM „SileSia”.
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oSiedle „ŻuraWia”
<  malowanie klatek schodowych i piwnic 

w budynkach przy ul. Żurawiej 26, 36, 
40;

<  uporządkowanie instalacji elektrycznej na 
klatce schodowej przed malowaniem wraz 
z wymianą tablic elektrycznych w budyn-
kach przy ul. Żurawiej 26, 36, 40;

<  remont balkonów w budynkach przy 
ul. Żurawiej 28 (2 piony), Żurawiej 30 
(2 piony) Żurawiej 37 (1 pion), Żurawiej 39 
(1 pion);

<  remont nawierzchni zjazdów do garaży przy 
ul. Żurawiej 34, 36,

<  licowanie płytką klinkierową wejścia do 
budynku z przeniesieniem domofonów 
i naprawą spoczników przy ul. Żurawiej 36, 
40, 42, 44;

<  malowanie obróbek blacharskich na dachu 
budynków przy ul. Żurawiej 16, 36, 44;

<  naprawa schodów wejściowych do budyn-
ków przy ul. Żurawiej 24, 26;

<  wymiana drzwi do piwnicy w budynku przy 
ul. Żurawiej 36, 40;

<  wykonanie opaski wokół budynku przy 
ul. Żurawiej 26;

oSiedle prZy ul. pruSa
 
<  wymiana zaworów podpionowych na instala-

cji wodnej w budynkach przy ul. Prusa 34, 
36, 38, 38a, 38b, 38c, 38d, 38e;

<  wymiana pionów wodno-kanalizacyjnych 
w budynkach przy ul. Prusa 34/5-25, 34/3-
13, Prusa 38a/2-22, Prusa 38b/1-21,4-
24, Prusa 38c/1-21, Prusa 38d/2-22, 
Prusa 38e/1-21, 5-25;

<  wymiana poziomu kanalizacji w piwnicy 
w budynku przy ul. Prusa 38;

<  wymiana głównej tablicy elektr ycznej 
w budynku przy ul. Prusa 38,

<  wymiana kratek wentylacyjnych w budynku 
przy ul. Prusa 38e,

<  montaż odstraszaczy przeciw gołębiom 
ul. Prusa 34, 38, 38a, 38b, 38d, 38e,

oSiedle „tarGoWiSko”

<  malowanie klatek schodowych wraz z robo-
tami towarzyszącymi w budynkach przy 
ul. Jastrzębiej 4, Szewskiej 2, Północnej 27,

<  remont balkonów w budynkach przy 
ul. Jaworowej 20 (1 pion), ul. Poprzecznej 
2c (2 piony), ul. Poprzecznej 18 (1 pion), 
ul. Poprzecznej 20 (1 pion), ul. Gen. 
Jankego 119a (1 pion), ul. Gen. Jankego 121 
(1 pion) ul. Gen. Jankego 120 (2 piony)

<  wymiana zadaszeń nad wejściem do klatek 
przy ul. Targowej 1-11, ul. Szewskiej 4-4c

<  opracowanie koncepcji doprowadzenie 
ciepłej wody użytkowej w budynkach przy 
ul. Gen. Jankego 123, 125,

<  wymiana głównych tablic elektr ycznych 
w budynkach przy ul. Jaworowej 22, 22a, 
ul. Jastrzębiej 8, 10, ul. Targowej 1,3, 
ul. Zbożowej 11, 13, ul. Szewskiej 2, 2b, 4, 
4a, 6, 6c, 8a, ul. Zbożowej 41, ul. Północ-
nej 23, 27, 34a, ul. Poznańskiej 20,

<  likwidacja podejść gazowych do pral-
ni w budynkach przy ul. Szewskiej 6-6b, 
8-8b,

<  likwidacja odwadniaczy pod pionami gazo-
wymi w budynkach przy ul. Szewskiej 6c, 
8, 8a, 8b, ul. Gen. Jankego 119a, 121a, 
123, 123a, 123c,

<  wymiana zaworów podpionowych na instala-
cji centralnego ogrzewania ul. Zbożowa 14a, 
16, ul. Szewska 2-2c, Północna 23, 27, 34a,
ul. Poznańska 20, ul. Głogowska 32, 36,

<  remont dźwigu osobowego w budynku 
ul. Gen. Jankego 120,

<  remont schodów wejściowych do budynku 
ul. Gen. Jankego 125, Fredry 5, Jastrzębia 
10, Targowa 3, 5a, Zbożowa 19, Szewska 
4a, 6, 6b, Północna 23, Jaworowa 36a

<  uzupełnienie dokumentacji budynku przy 
ul. Głogowskiej 36;

<  postawienie wiaty śmietnikowej na wiel-
kie gabaryty w rejonie budynków przy 
ul. Gen. Jankego 112, 116, 120;

<  odtworzenie piaskownicy 
ul. Boya-Żeleńskiego 103;

<  wymiana drzwi wejściowych do budynków 
przy ul. Zbożowej 41, ul. Północnej 27;

<  wykonanie utwardzenia dojazdu do budynku 
przy ul. Północnej 6;

<  r emont  suszarn i  w budynkach 
ul. Spółdzielczości 30, Jastrzębia 10, 
Targowa 7, 9, 11, 11a;

<  wymiana drzwi do piwnicy w budynkach 
ul. Gen. Jankego 123d, Szewska 2, 
Północna 27;

<  wymiana pionów wodno-kanalizacyjnych 
w budynkach przy ul. Gen. Jankego 121a 
(1 pion), Gen. Jankego 116 (1 pion), 
u l .  T ysk ie j  4 -10  (7  p ionów) , 
ul. Zbożowej 14a (2 piony), Zbożowej 11 
(1pion), Zbożowej 19 (1 pion), Zbożowej 41 
(3 piony), Szewskiej 4b (1 pion), Północnej 
27 (3 piony);

<  remont kominów ul. Gen. Jankego 119-
119a, Gen. Jankego 121-121a, Jaworowa 
36-36b, Szewska 2a,b;

<  wymiana klapy włazowej na dach 
ul. Gen. Jankego 119, 121;

<  naprawa wysuniętej części elewacji nad 
parterem budynku przy ul. Fredry 5;

<  poprawa wentylacji klatki schodowej 
ul. Gen. Jankego 112, 116, 120;

<  naprawa stopni na klatce schodowej 
ul. Gen. Jankego 112, ul. Tyska 2,4;

<  remont posadzki balkonowej w pomieszcze-
niu gospodarczym ul. Fredry 5;

<  wymiana  wyk ładz in y  na  p ł y t k i 
ul. Gen. Jankego 120 (wózkownia)

<  wymiana kanalizacji poziomej w piwnicy 
ul. Tyska 4;

<  likwidacja komory zsypowej po kotłowni 
ul. Tyska 2-10;

<  montaż odstraszaczy i kratek wentylacyj-
nych ul. Jastrzębia 4-10;

<  remont śmietnika ul. Targowa 1-11, 
5a-11a;

<  wymiana skrzynek gazowych ul. Targowa 
7, 9, 11;

<  wymiana chanardów na dachu ul. Targowa 
3 (6 szt);

<  naprawa posadzki w piwnicy ul. Zbożowa 
16;

<  położenie płytek na par terze budynku 
ul. Szewska 6, 6a;

<  naprawa i pomalowanie rury spustowej przy 
ul. Boya-Żeleńskiego 103;

<  naprawa elewacji budynku i daszków nad 
wejściami do budynku Pl. Filaka 10;

<  doświetlenie dojścia do klatki schodowej 
ul. Jastrzębia 4;

<  malowanie obróbek blacharskich na dachu 
ul. Szewska 4-4c;

<  naprawa tynku na gzymsie podrynnowym 
ul. Jaworowa 20-20b;

oSiedle „odrodZenie”

<  termomodernizacja budynków pr zy 
ul. Radockiego 88, 96, 106 oraz 
ul. Łętowskiego 5 i 5a

<  malowanie klatek schodowych wraz z robo-
tami towarzyszącymi w budynkach przy 
ul. Łętowskiego 5, ul. Radockiego 124, 
128, 172, 176, 178, 206, 218, 220, 224, 
232, 238, 244, 248, 250, 254, 270, 272;

<  remont par teru klatki schodowej wraz 
z robotami towarzyszącymi ul. Radockiego 
280, 282;

<  malowanie suszarni w budynku przy 
ul. Radockiego 188, 290;

<  remont wiatrołapu w budynku przy 
ul. Łętowskiego 12;

<  uzupełnienie oznakowania budynków 
ul. Radockiego 210-232, 262-272, 278;

<  wykonanie drzwiczek na stropodach 
w budynku ul. Łętowskiego 14;

<  wymiana włazu na dach w budynkach 
ul. Radockiego 144, 292, ul. Spokojna 47;

<  zainstalowanie monitoringu w budynku 
ul. Radockiego 70a;

<  montaż odstraszaczy na budynku 
ul. Radockiego 70a;

<  docieplenie i pomalowanie kominów 
w budynkach ul.Radockiego 198-208, 210-
218, 234, 236, 252, 262, 268, 294, 296, 
ul. Spokojna 45, 47;

<  wykonanie skrzynek na przyciski instalacji 
oddymiania ul. Radockiego 62;

<  wymiana sterowania silników wentylatorów 
w budynku ul. Łętowskiego 8, 10, 12;

<  wymiana 6 szt. wentylatorów w budynkach 
przy ul. Radockiego 172, 174;

<  likwidacja zabudowy wentylatora dachowe-
go w budynku ul. Radockiego 50;

<  wymiana domofonu na cy f rowy 
ul. Radockiego 238;

<  remont głównej rozdzielni zasilania elek-
trycznego ul. Łętowskiego 12;

<  wykonanie instalacji przeciwpożarowej 
w budynkach ul. Radockiego 198, 200, 
202, 216, 218, 220, 222, 244, 246, 248, 
250, 280, 282;

<  wymiana drzwi wejściowych do budynku 
ul. Radockiego 124, 128,172, 176, 178;

<  remont nawierzchni z kostki brukowej 
w rejonie budynków 126-138, 212-218, 
238-256;

<  remont chodnika w przejściu między budyn-
kami ul. Radockiego 108-110; utwardzenie 
miejsc pod pojemniki selektywne w rejonie 
budynku przy ul. Radockiego 118;

<  naprawa nawierzchni podjazdu do głównej 
komory zsypowej w budynku ul. Radockiego 
194;

<  naprawa posadzki w piwnicy w budynku przy 
ul. Radockiego 198-200;

<  wykonanie boksów piwnicznych w budynku 
ul. Radockiego 194;

<  wymiana posadzk i  na ba lkon ie 
ul. Radockiego 146/5;

<  w ykonan i e  w i a t y  śm ie tn i kowe j
ul. Radockiego 234-260;

<  montaż automatycznych odpowietrzników 
na pionach centralnego ogrzewania wraz 
z montażem zaworu odcinającego w budyn-
kach ul. Radockiego 210, 212, 214, 226, 
228, 230, 232, 234, 236, 238, 240, 242, 
244, 246, 248, 250, 252, 254, 256, 258, 
260;

<  wymiana poziomu zimnej wody w budyn-
kach ul. Radockiego 64, 132, 134, 148, 
166, 176;

<  wymiana odcinka kanalizacji w budynkach 
ul. Radockiego 54, 270;

<  wymiana odcinka kanalizacji deszczowej 
w budynkach ul. Radockiego 128, 148, 
206, 208, 238, 242, 250;

<  naprawa dźwigów w budynkach ul. Tyska 
49, ul. Radockiego 84, 98, 196, 278;

<  remont dźwigu wraz z adaptacją głównej 
komory zsypowej oraz likwidacją rur azbe-
stowych w budynkach ul. Radockiego 52, 
178, 194, 198, 224, 244, 274;

<  remont elewacji zewnętrznej wraz z remon-
tem balkonów w budynkach ul. Spokojna 
41-49, ul. Radockiego 290-296;

<  r emon t  schodów zewnę t r zn ych 
ul. Radockiego 228 i 230;

<  projekt budowy podjazdu dla osób niepeł-
nosprawnych ul. Radockiego 280;

<  budowa podjazdu dla osób niepełnospraw-
nych ul. Radockiego 70a.

Główne zadania do wykonania 
z planu remontów w 2021 r.

AKTY WANDALIZMu W ZaSOBaCH SPÓŁDZIELNI 

Kradzież kamery w budynku przy ul. fredry 5. Koszt naprawy wyniósł 7 tys. zł.
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WYKAZ STAWEK od 1 lipca 2021 r. dla członków spółdzielni   
– spółdzielcze lokatorskie, własnościowe prawo do lokalu oraz odrębna własność,

z uwzględnieniem stawki na eksploatację dźwigów



Ptasie skrzywienie  
ma same zalety. No prawie…
Mówi�o�sobie,�że�jest�ciężkim�przy-
padkiem�choroby�ptasiej,�bo�zarów-
no�życie�zawodowe,�jak�i�wolny�czas�
poświęca�ptakom.�Wakacje�planuje�
tak,�by�czy�to�w�Polsce,�czy�zagra-
nicą�móc�obserwować�ptaki.�Marta�
Świtała,� ornitolożka,�mieszkanka�
osiedla�Odrodzenia�w�Piotrowicach�
jest�kolejną�bohaterką�naszej�stałej�
rubryki�„Ludzie�z�pasją”.

– Na szczęście mój mąż podziela ze 
mną ptasią pasję. Nasze wakacje 
trochę odbiegają od standardowych. 
Nad morze jeździmy najchętniej jesie-
nią czy zimą, kiedy jest sztorm, bo 
wtedy może przywiać ciekawe ptaki. 
Odwiedzamy odludne miejsca, żeby 
zobaczyć egzotyczne gatunki – mówi 
Marta Świtała.

Jej fascynacja przyrodą zaczęła się 
od wczesnego dzieciństwa. To zasłu-
ga rodziców, którzy zabierali małą 
Martę na spacery do lasu, odkrywali 
przed nią tajemnice przyrody. 

– Jest taka rodzinna przypowieść: 
kiedy nie chciałam jeść będąc brzdą-
cem, mama sadzała mnie do stołu 
i otwierała książkę o ptakach. Dopie-
ro wtedy zaczynałam jeść. Najpierw 
były spacery z rodzicami, a potem 
poznałam ornitologów, naukow-
ców i hobbystów. Chodziłam z nimi 
w teren i uczyłam się obserwacji 
ptaków. Od czasów liceum każdą 
wolną chwilę poświęcałam czytaniu 
o ptakach, słuchaniu ich głosów czy 
obserwacji, ucząc się ich rozpozna-
wania. Naturalną koleją rzeczy był 
wybór kierunku studiów, czyli biolo-
gii. Jestem ornitologiem z wykształ-
cenia i zawodu oraz ptasiarzem 
z pasji – śmieje się Marta Świtała. 

ZbaWienne ptaSie 
toWarZyStWo
Ptaki zachwycają różnorodnością 
kształtów, rozmiarów, kolorów… 
Mówiąc krótko – ptasi świat to nie-
zliczone bogactwo. Żeby móc się nim 
oczarować wcale nie trzeba udać się 
w daleką podróż. 

– Obok naszego osiedla, pięć 
minut od wyjścia z domu jest las, 
gdzie stuka dzięcioł, śpiewa sikor-
ka, wydziera się sójka. Badania 
naukowe mówią jasno, że kontakt 
z przyrodą, a zwłaszcza obserwowa-
nie ptaków, ma dobroczynny wpływ 
na nasze samopoczucie – podkreśla 
Marta Świtała. 

Jeśli w pobliżu nie ma lasu, to 
ptaki można obserwować w najbliż-
szym parku czy nawet na osiedlo-
wym skwerze. Oczywiście nie trzeba 
używać do tego specjalistycznego 
sprzętu. Lornetka oraz atlas ptaków 
będą jednak pomocne. Nie umkną 
nam wtedy fascynujące szczegóły. 

– Za 300, 400 zł można kupić nie-
złą lornetkę. Warto też zaopatrzyć 
się w podstawowy aparat fotogra-
ficzny, by móc potem porównywać 
zaobserwowane ptaki z tymi opisa-
nymi w przewodniku. Polecam prze-
wodnik Collinsa, gdzie znajdziemy 
ładnie narysowane wszystkie ptaki 
Europy. Bezcenna będzie ponad-
to znajomość z pasjonatem, który 
wprowadzi nas w ptasi świat – mówi 
Marta Świtała. 

Dla niej prawdziwym ptasim Eldo-
rado jest Izrael. Trzy godziny lotu 
i jesteśmy w zupełnie innym świe-

cie. Stąpamy po pustyni. – Na pierw-
szy rzut oka pustkowie beż życia, 
a nagle okazuję się, że pod jednym 
z nielicznych krzaczków ukrywa się 
jeden, drugi, trzeci ptak. Izrael jest 
niesamowitym miejscem na mapie 
świata – to takie wąskie gardło dla 
ptaków w trakcie migracji. Lecąc 
z większej części Europy i Azji do 
Afryki muszą się przecisnąć przez 
tą wąską szyjkę butelki. W okresie 
jesiennych czy wiosennych wędró-
wek tworzą się nad Izraelem niesa-
mowite spektakle. Czasem niebo roi 
się od setek ptaków. Można wtedy 
z bliska zobaczyć różne gatunki, któ-
rych w Polsce nie zaobserwujemy 
– opowiada Marta Świtała. 

Ornitolożka z Piotrowic miłośni-
kom ptaków poleca też Hiszpanię, 
gdzie kiedyś przez jakiś czas miesz-
kała. Tam również można obserwo-
wać ciekawe gatunki. W Polsce pod 
tym względem króluje tzw. ściana 
wschodnia – Podlasie, Puszcza 
Białowieska, Bagna Biebrzańskie, 
Polesie, Lasy Sobiborskie, Poleski 
Park Narodowy. Tam przyroda jest 
najbardziej dzika.

nieMądra SoWa 
i byStra Wrona
Czy od ptaków możemy się czegoś 
nauczyć? Na pewno pracowitości 
i systematyczności. One rzadko 
odpoczywają dla samego odpoczywa-
nia. Misterne konstrukcje niektórych 
gniazd muszą budzić podziw. Ale nie 
we wszystkim będą dla ludzi przykła-
dem. – Na pewno nie uczyłabym się 
od ptaków wierności. W tym przypad-
ku są najczęściej złym przykładem 
– śmieje się Marta Świtała.

Miłośnikowi ptaków trudno jest 
mówić o ulubionych gatunkach, 
bo każdy dla niego jest wyjątkowy. 
Po długim namyśle Mar ta Świta-
ła wymienia sowy. – Mają w sobie 
coś magicznego. Niekoniecznie 
są mądre, bo jak się przyjrzeć ich 
mózgom, to nie są specjalnie roz-
winięte. Mają jednak niesamowicie 
rozwinięte zmysły wzroku i słuchu, 
dzięki którym bardzo dobrze polują, 
czasem w prawie całkowitej ciem-

ności. Potrafią właściwie samym 
słuchem nakierować się na ofiarę 
i wydobyć ją na przykład spod śniegu 
– opowiada Marta Świtała.

Z kolei najinteligentniejszymi pta-
kami są – tak, tak, to nie pomyłka 
– krukowate. Pospolite kruki, wrony, 
gawrony, sójki, sroki czy kawki. – Naj-
bardziej inteligentne z nich, wrony 
z Nowej Kaledonii, potrafią używać 
narzędzi, a to nie jest powszechne 
w świecie zwierząt. Za pomocą na 
przykład gałązki trzymanej w dziobie 
taka wrona potrafi zdobyć pokarm. 
Natomiast nasze gawrony, wrony 
czy kawki, jak wiemy, bardzo lubią 
orzechy. Muszą jednak w jakiś 
sposób rozbić skorupę. Dziobem 
tego nie zrobią, dlatego rzucają 
orzechem o asfalt lub chodnik, bo 
wiedzą, że to twarde podłoże. Do 
czegoś takiego nie wystarczy ptasi 
móżdżek. W centrach miast często 
można zobaczyć ptaki krukowate, 
które zrzucają orzechy na ulicę 
w pobliżu sygnalizacji świetlnej. 
Wiedzą, że samochody rozjadą orze-

chy, a gdy się zatrzymają na świat-
łach, to bezpiecznie zabiorą rozłu-
panego orzecha. To nic innego jak 
spryt i inteligencja. Krukowate nie 
są szczególnie lubiane przez ludzi. 
Bardzo żałuję, że mają złą prasę, 
zwłaszcza sroki. A są one niezwykle 
pożyteczne. Zjadają różne odpadki, 
są brygadami czyszczącymi osiedla 
z tego, co ludzie powyrzucają. Gał-
czyński mówił – kochajmy wróbelka, 
a ja mówię – kochajmy sroki! – ape-
luje Marta Świtała.

ptaki W Mieście
Jak już wyżej wspomniano, ptaki 

są bliżej nas niż się nam wydaje. 
Osiedle Odrodzenia zamieszkują 
jerzyki, wróble, mazurki, kawki, 
pustułki, sikorki bogatki i modrasz-
ki oraz kopciuszki. Niektóre gatunki, 
które kiedyś gniazdowały w górach, 
teraz upodobały sobie miejskie góry, 
czyli wieżowce. Marta Świtała z racji 
swojego wykształcenia i zawodu pil-
nuje ptasich interesów w mieście. 
Remont budynku, ocieplanie ścian 
i termomodernizacja powodują, że 
odbieramy ptakom domy. 

– Dobrze, że takie inwestycje 
są prowadzone, bo dzięki temu 
ograniczamy niską emisję, nato-
miast oprócz nas w tych budynkach 
mieszkają różne gatunki ptaków. 
Jeśli w trakcie remontu zamkniemy 
szczeliny, w których gniazdowały, to 
dajmy im w zamian nowe mieszka-
nie. Utratę siedlisk możemy zrekom-
pensować ptakom w prosty sposób, 
instalując w szczytach budynków 
budki. Są one ładnie wtopione w oto-
czenie, na pierwszy rzut oka mogą 
być niewidoczne – wyjaśnia Marta 
Świtała.

Na szczęście coraz więcej inwesto-
rów rozumie, że remontując budynek 
trzeba też pomyśleć o odtworzeniu 
zniszczonych siedlisk ptaków. Dzie-
je się tak za sprawą zmiany men-
talności i prawodawstwa. – Zgodnie 
z prawem zabronione jest niszcze-
nie siedlisk ptaków, a 99% budyn-
ków jest takimi siedliskami. Tak 
naprawdę każdy duży remont wyma-
ga odpowiedniej ekspertyzy, która 

pokaże, jakie gatunki ptaków bądź 
nietoperzy występują w budynku. Na 
tej podstawie inwestor zgłasza wnio-
sek do Regionalnej Dyrekcji Ochrony 
Środowiska, która wydaje zgodę na 
inwestycje pod warunkiem kom-
pensacji siedlisk – wyjaśnia Marta 
Świtała i podkreśla, że współpraca 
ze Spółdzielnią Mieszkaniową „Sile-
sia” w tym zakresie jest od wielu 
lat wzorowa. 

Inny problem to instalowanie na 
parapetach ostrych kolców, mają-
cych odstraszać ptaki oraz chronić 
przed zanieczyszczeniem ptasimi 
odchodami. I tu można pogodzić 
interesy dwóch stron, instalując 
zawinięte w spiralę druty zamiast 
ostrych kolców. Takie też znajdziemy 
w zasobach SM „Silesia”.

ten filM Wcale  
nie jeSt taki dobry
Prawdziwy i oddany znawca ptaków 
nie musi mieć w życiu łatwo. Choć-
by przy oglądaniu filmów. – Czasem 
to nasze ptasie skrzywienie jest 
męczące. Oglądamy z mężem jakiś 
film: głęboka zima w mieście, a tam 
słychać głos jerzyka. A one w tym 
czasie są w Afryce! Albo wczesna 
wiosna w jakimś star ym filmie, 
a tam śpiewa wilga, która przyla-
tuje przecież dopiero w maju. Oj 
nie postarał się pan dźwiękowiec 
– mówimy sobie z mężem – śmieje 
się Marta Świtała.

Odkąd od roku zmagamy się z epi-
demią koranawirusa również wyjaz-
dy w celu obserwacji ptaków zostały 
przez zapaleńców mocno ograniczo-
ne. Ptasiarze i ornitolodzy wpadli 
więc na pomysł – urządzili sobie 
swoiste zawody, kto zobaczy więcej 
gatunków ptaków nie wychodząc 
z domu – z okna lub balkonu. 

– Przez rok udało nam się z mężem 
zaobserwować 52 gatunki. Widzieli-
śmy  nawet czaplę czy łabędzia, które 
przelatywały nad osiedlem – mówi 
Marta Świtała. Jak widać, miłośnik 
ptaków nawet siedząc w domu nie 
zapomni o obiekcie swoich uczuć. 

=Jacek�Bielenin
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W pobliżu portu w Jastarni w trakcie jesiennego urlopu  
Marta Świtała spotkała niepłochliwą gęś tundrową.  

W czasie migracji ptaki te lecą do nas z dalekiej Syberii
i nie znają za bardzo ludzi. Fot. Marta Długosz

Ptasim Eldorado jest Izrael. Marta Świtała w pobliżu Parku Narodowego Ein Avdat.  
Fot. Lark Dariusz Świtała
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W�marcu� br.� minął� rok,� od� kiedy�
w�Polsce�pojawił� się�wirus�SARS-
Cov-2,�odpowiadający�za�epidemię�
choroby�Covid-19.�Ta�nie�chce�ustą-
pić�i�zmagamy�się�z�jej�trzecią�falą.�
O�szczepionkach�przeciw�Covid-19�
oraz�o�tym,�jak�minimalizować�ryzy-
ko�zarażenia�się�koronawirusem�roz-
mawiamy�z�doktor�Danutą�Wrońską,�
kierownikiem�Poradni�Wielospecjali-
stycznej�Pro�Familia�w�Katowicach-
Piotrowicach.

Już�rok�zmagamy�się�z�epidemią�koro-
nawirusa?�Czy�powszechne�szczepie-
nia�dają�nadzieję�na�wygranie�walki�
z�epidemią?
W przypadku zakażeń SARS-CoV-2 
możemy liczyć na to, że po roku trwa-
nia epidemii będziemy mieli do czynie-
nia z synergistycznym działaniem natu-
ralnych zakażeń, czyli nabywaniem, 
przynajmniej na jakiś czas, naturalnej 
odporności. Szczepionki są nato-
miast ogromnym przełomem w walce 
z epidemią. Obecnie mamy w Polsce 
preparaty trzech firm. Pierwsza była 
firma Pfizer w kooperacji z BioNTech. 
Po niej Moderna, a następnie AstraZe-
neca we współpracy z Uniwersytetem 
Oksfordzkim. Kolejne firmy rejestrują 
swoje szczepionki. Jednakże nie może-
my liczyć na to, że w szybkim tempie 
uda się zaszczepić dużą ilość ludzi. 
Po pierwsze wyprodukowanie ogrom-
nej ilości szczepionek wymaga czasu. 
Już pojawiają się problemy z dostarcza-
niem preparatów. Przeszkodą jest rów-
nież niełatwa dystrybucja preparatów, 
związana z utrzymaniem odpowiednich 
warunków transportu oraz przechowy-
wania. 
 
Wiele�osób�ma�wątpliwości�w�spra-
wie�szczepionek�przeciw�Covid-19.�
Zwracają� m.in.� uwagę� na� szybki�
proces�ich�zatwierdzenia.�Czy�szcze-
pionki�są�bezpieczne?
Faktem jest, że wszystkie preparaty są 
rejestrowane w trybie nadzwyczajnym, 
co oznacza, że doświadczenie z ich sto-
sowaniem nie jest jeszcze duże, zwłasz-
cza w kontekście czasu utrzymywania 

się odporności nabytej po szczepieniu. 
Ale musimy także pamiętać, że prace 
nad technologią mRNA zastosowaną 
w szczepionkach trwają już od kilkuna-
stu lat i z naukowego punktu widzenia 
preparaty powinny być skuteczne i bez-
pieczne. Na całym świecie zaszczepio-
no już miliony ludzi i nie odnotowano 
znacznej ilości powikłań.

Czy�uzasadnione�są�obawy,�co�do�
powikłań,�działań�ubocznych�szcze-
pionek?
Po każdej szczepionce, czy to prze-
ciwko wirusom, czy bakteriom, mogą 
pojawić się objawy typu ból lub rumień 
w miejscu wkłucia, ogólne złe samopo-
czucie, dreszcze, stany podgorączko-
we. Objawy te nie powinny być nasilo-
ne i ustąpić po 1-2 dniach. W naszych 
dotychczasowych doświadczeniach, po 
szczepieniu szczepionką Pfizer objawy 
poszczepienne praktycznie nie wystę-
pują, pojawiają się natomiast u części 
pacjentów po szczepieniu preparatem 
firmy Astra. Należy zachować szcze-
gólną ostrożność u osób, u których 
występowały wcześniej reakcje aler-
giczne na podanie szczepionek, w tym 
ostra reakcja pod postacią wstrząsu. 
Takie reakcje z reguły występują krót-

ko po podaniu leku, dlatego każdy 
pacjent musi być pod obserwacją 
personelu punktu szczepień ok. 15-
20 minut po zaszczepieniu. Część 
naszych pacjentów, którzy otrzymali 
już dwie dawki szczepionki, oznaczy-
ła sobie stężenie przeciwciał we krwi 
i u wszystkich tych osób stwierdzono 
ich obecność, co świadczy o nabyciu 
odporności, a tym samym o skutecz-
ności szczepienia.
 
Jakie�jest�zainteresowanie�szczepie-
niami� wśród� pacjentów� przychod-
ni� Pro� Familia?� Czy� personel� się�
zaszczepił?
Nasza przychodnia prowadzi tzw. popu-
lacyjny punkt szczepień. Wykonujemy 
szczepienia dla pacjentów w poszcze-
gólnych grupach wiekowych, nauczy-
cieli, mieszkańców DPS. Niestety, jak 
każdy punkt szczepień, który nie jest 
tzw. „szpitalem węzłowym” mamy 
ograniczone dostawy szczepionek - 
możemy zaszczepić tylko 30 nowych 
pacjentów tygodniowo. Odnotowujemy 
spore zainteresowanie szczepieniami 
- do końca marca mamy zaplanowa-
ne zaszczepienie prawie wszystkich 
chętnych z grup wiekowych 70+, 
80+, nauczycieli, mieszkańców DPS. 

Otrzymujemy ciągle nowe zgłoszenia 
chętnych osób, które będą sukce-
sywnie szczepione w kolejnych tygo-
dniach. W drugiej połowie marca 
ruszają szczepienia osób urodzonych 
w 1952 r. oraz osób z chorobami prze-
wlekłymi. Od połowy stycznia do końca 
marca zaszczepimy ok. 1000 osób. 
Część personelu jest już zaszczepiona 
dwoma dawkami szczepionki, część 
ma podaną pierwszą dawkę.
 
W�jaki�sposób�minimalizować�ryzy-
ko� zarażenia� się� koronawirusem?�
Jakie� rady�ma�Pani� dla�mieszkań-
ców�budynków�wielorodzinnych,�na�
co�powinni�zwracać�uwagę?
Po roku trwania epidemii każdy już 
poznał podstawowe zasady ogranicza-
nia rozprzestrzeniania się wirusa. Do 
nich należy dbanie o higienę - częste 
mycie rąk, unikanie dotykania poręczy 
schodów, na której mogą znajdować 
się wirusy, unikanie dotykania okolic 
twarzy dłońmi, którymi naciskaliśmy 
klamkę, guziki w windzie lub w domo-
fonie itp., zachowywanie dystansu 
społecznego, utrzymywanie w czy-
stości przestrzeni wspólnych i ich 
dezynfekowanie. Musimy pamiętać, że 
wszystkie te zasady nie zapewnią nam 
stuprocentowej ochrony przed zara-
żeniem się, dlatego też powinniśmy 
przede wszystkim zadbać o odpor-
ność organizmu. Należy w tym celu 

dobrze się odżywiać – w zimie szcze-
gólną uwagę zwróćmy na jedzenie 
naturalnych kiszonek, włączenie do 
diety produktów o znanej roli wspo-
magającej w zwalczaniu infekcji, np. 
czosnku. Ponadto unikajmy używek, 
przebywajmy na świeżym powietrzu, 
dbajmy o prawidłowe nawodnienie 
organizmu. Nie zapominajmy także 
o suplementacji witaminy D i cynku. 
Starajmy się ograniczać stres, który 
także negatywnie wpływa na naszą 
odporność. Przede wszystkim musimy 
jednak pamiętać o tym, żeby maksy-
malnie ograniczać kontakty z innym 
ludźmi, jeśli zachorujemy lub mieli-
śmy kontakt z chorym. Wirusa może-
my przenieść na inne osoby nawet, 
jeśli sami nie zachorujemy. Ta zasada 
powinna dotyczyć wszystkich, ponie-
waż dotychczasowe doświadczenie 
z wirusem SARS-CoV-2 pokazuje, że 
nie tylko osoby starsze i z choroba-
mi przewlekłymi są bardziej narażone 
na ciężki przebieg choroby. Niestety 
zdarza się, że osoby młode i ogólnie 
zdrowe przechodzą tę infekcję ciężko 
i długo po przechorowaniu są jeszcze 
osłabione. Ewentualne długofalo-
we skutki choroby poznamy dobrze 
dopiero w przyszłości. Dzisiaj trudno 
jest przewidzieć, kto jest zagrożony 
ciężkim przebiegiem infekcji, dlatego 
powinniśmy chronić siebie i innych. 

=Rozmawiał�Jacek�Bielenin

Powinniśmy chronić siebie i innych

jak Się ZarejeStroWać?
Jeżeli jest już Twój etap rejestracji, masz 4 możliwości zapisu na 

szczepienie:
1. Zadzwoń na całodobową i bezpłatną infolinię – 989.
2.  Zarejestruj się elektronicznie poprzez e-Rejestrację dostępną na 

pacjent.gov.pl.
3. Skontaktuj się z wybranym punktem szczepień. 
4.  Wyślij SMS na numer 664 908 556 lub 880 333 333 o treści: 

SzczepimySie.
Więcej informacji (w tym mapę z punktami szczepień) znajdziesz na 

www.gov.pl/web/szczepimysie.

Numery� tel.� do� punktu� szczepień�w�Poradni�Wielospecjalistycz-
nej�Pro�Familia�w�Katowicach-Piotrowicach�(ul.�Łętowskiego�16�A):��
32�205�93�01�i�32�200�01�30.

Danuta Wrońska, kierownik Poradni Wielospecjalistycznej 
Pro Familia w Katowicach-Piotrowicach. Fot. Joanna Nowicka

PATRoNI NASZYch uLIc

Tadeusz Boy-Żeleński

Ten�pisarz,�krytyk� literacki� i� tea-
tralny,� satyryk� i� publicysta� oraz�
tłumacz� literatury� francuskiej,� to�
postać�nietuzinkowa,�o�szerokich�
horyzontach.�Mało�kto�pamięta,�że�
pierwszą�część�życia�zawodowego�
poświęcił�medycynie.�Jego�twórcze�
życie�zakończyła�tragiczna�śmierć�
z�rąk�hitlerowców.

Tadeusz Boy-Żeleński urodził się 21 
grudnia 1874 r. w Warszawie. Zginął 
rozstrzelany w nocy z 3 na 4 lipca 
1941 r. w czasie czystki, jaką Niemcy 
dokonali na lwowskiej inteligencji.

Był synem kompozytora Władysława 
Żeleńskiego i Wandy z Grabowskich. 
Rodzice pisarza prowadzili „dom 
otwarty”, w którym gościli m.in. Oskar 
Kolberg czy Ignacy Paderewski. Żeleń-
scy przeprowadzili się do Krakowa 
w 1881 r. Ich syn uczęszczał tam do 

gimnazjum św. Anny, a następnie kon-
tynuował naukę na studiach medycz-
nych na Uniwersytecie Jagiellońskim. 
Po uzyskaniu dyplomu w 1900 r. kilka-
krotnie wyjeżdżał na stypendia nauko-
we (do Wrocławia i Paryża). W 1901 
r. rozpoczął pracę w Klinice Pedia-
trycznej Uniwersytetu Jagiellońskie-
go. W latach 1902-1906 opublikował 
w fachowych czasopismach lekarskich 
kilkanaście prac naukowych z zakre-
su pediatrii. Założył też organizację 
Kropla Mleka, zajmującą się higieną 
żywienia, pielęgnacją i ochroną nie-
mowląt. W czasie I wojny światowej 
pracował jako lekarz kolejowy w armii 
austrowęgierskiej. Z karierą lekarską 
rozstał się ostatecznie w 1919 r. 

U przyszłego literata zwyciężyła 
fascynacja życiem ar tystów oraz 
międzywojennej cyganerii na czele 
ze Stanisławem Przybyszewskim. 
Biografowie Boya-Żeleńskiego wska-
zują na dwoistość jego charakteru 
– balansowanie między trzeźwym 
realizmem a tęsknotami za życiem 
przedkładającym ponad konwenanse 
swobodę duchową i obyczajową. 

Początków jego kariery literackiej 
należy szukać w okresie działalno-

ści w krakowskim kabarecie „Zielo-
ny Balonik” (1907-1912). Boy (tak 
brzmiał kabaretowy pseudonim Żeleń-
skiego) współtworzył słynne „Szopki”. 
Jednak z kabaretem przy ulicy Floriań-
skiej kojarzą się przede wszystkim 
„Słówka” (1913). To rodzaj kroniki 
życia Krakowa z lat 1900-1910. 
Widać w nich olbrzymią wrażliwość 
Boya na zjawiska i wydarzenia współ-
czesnego mu życia. Znajdziemy tam 
opis nieprzyjęcia witraży Wyspiań-
skiego do katedry, spór o zabytki, 
życie kawiarniane, kanonizację kró-
lowej Jadwigi i wiele innych ciekawo-
stek, którymi żyło wtedy miasto. Boy 
przedstawia Kraków widziany oczami 
karykaturzysty: miasto biedne, pro-
wincjonalne, wypełnione pseudobo-
hemą, zapominające o sprawach 
realnych, codziennych, manifestujące 
pogardę dla przyziemności. Kraków 
ten postrzegany jest jako miasto 
paradoksu – szczycące się bogatym 
życiem intelektualnym, mające się 
za stolicę duchową, a jednocześnie 
myślące tradycyjnie i konwencjonal-
nie, żyjące plotkami.

Tadeusz Boy-Żeleński był też wybit-
nym tłumaczem literatury francuskiej. 

Jego wkład w popularyzację w Pol-
sce pisarzy znad Sekwany jest nie 
do przecenienia. Poza tłumaczenia-
mi Boy jest autorem tekstów histo-
ryczno– i krytycznoliterackich oraz 
biografii pisarzy francuskich (m.in. 
„Studia i szkice z literatury francu-
skiej”, „Molier. Życie i twórczość”, 
„Balzac”). Od 1919 r. Boy stał się 
tłumaczem przede wszystkim Balzaca 
i Stendhala. Jego ostatnie dokonania 
translatorskie to „W poszukiwaniu 
straconego czasu” Marcela Prousta 
czy „Lochy Watykanu” Andre Gide’a.

Na szczególną uwagę zasługują 
jeszcze dwie biografie napisane 
przez Boya-Żeleńskiego – Adama 
Mickiewicza oraz Aleksandra Fredry, 
w których wziął się za „odbrązawia-
nie” tych kanonicznych postaci dla 
polskiej kultury.

W 1922 r. Boy-Żeleński przeprowa-
dził się do Warszawy, gdzie został kie-
rownikiem literackim Teatru Polskie-
go (1923-1924). W stolicy rozkwitła 
też publicystyczna i społeczna dzia-
łalność pisarza. W 1931 r. wspólnie 
z Ireną Krzywicką otworzył prywatną 
Poradnię Świadomego Macierzyństwa 
(podobne placówki powstały następ-

nie w Łodzi, Krakowie, Przemyślu, 
Gorlicach), a w tekstach publicystycz-
nych, pisanych głównie w „Wiadomo-
ści Literackich” propagował antykon-
cepcję i edukację seksualną. Pisał 
cykl felietonów skierowanych prze-
ciwko postawom i praktykom kleru. 
Pewnie miałby sporo do powiedzenia 
we współczesnych sporach światopo-
glądowych. 

Gdy wybuchła II wojna światowa 
pisarz wyjechał do Lwowa, gdzie 
na tamtejszym uniwersytecie objął 
katedrę romanistyki. Kontynuował 
tam swe wcześniejsze formy aktyw-
ności literackiej: tłumaczył, pisał 
recenzje i teksty publicystyczne. Po 
zajęciu Lwowa w czerwcu 1941 r. 
przez wojska niemieckie został wraz 
z innymi przedstawicielami inteligen-
cji lwowskiej aresztowany i rozstrze-
lany w nocy z 3 na 4 lipca 1941 r. 
na Wzgórzach Wóleckich.

Do dziś pozostaje Boy – pisarz, 
lekarz, publicysta, krytyk teatralny 
i literacki, historyk literatury, tłumacz 
– twórcą czytanym i popularnym, 
uwielbianym i znienawidzonym, ale 
na pewno wzbudzającym emocje.

=(źródło: www.culture.pl)
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GIMNASTYKA 
oN-LINE
Od grudnia trwa gimnastyka on-line dla 
seniorów. Seniorzy łączą się ze sobą 
we wtorki i czwartki o godz.11.30. 
Godzinny trening relaksuje, odpręża, 
delikatnie podnosi tętno, poprawia 
zmysł równowagi, koordynację, roz-
ciąga ciało i kręgosłup. – Z każdym 
kolejnym tygodniem moje ciało staje 
się sprawniejsze, mam więcej energii 
i większą łatwość w wykonywaniu ćwi-
czeń – mówi pani Ewa.

Trening pomaga zachować spraw-
ność, szczupłą sylwetkę i dobrą 
kondycję na co dzień. – My seniorzy 
pamiętamy jeszcze takie hasło „chodź-
cie z nami”, a dzisiaj to hasło brzmi 
„ćwiczcie z nami”. Ćwiczenia fizyczne 
na co dzień to satysfakcja, że możemy 
aktywnie bawić się z wnukami, pielęg-
nować ogródek bez bólu w plecach, 
chodzić na długie piesze wycieczki. 
Wspólnie zadbajmy o nasze dobre 
samopoczucie, sprawność fizycz-
ną i cieszmy się, że jeszcze nas na 
wiele stać. A więc do dzieła! Ćwiczmy! 
– dodaje pani Wiesia.

– Świetne zajęcia, tak jak zawsze, 
prowadzone przez naszą panią Ewe-
linkę! Na każde spotkanie przygoto-
wuje dla nas nowe zestawy ćwiczeń. 
Gorąco polecam, bo to zajęcia rucho-
we dla każdego – podsumowuje pani 
Iza, uczestniczka gimnastyki.

Do treningu wystarczy wygodny strój, 
obuwie, mata lub koc do leżenia.  Łączy-
my się ze sobą i ćwiczymy we własnych 
domach, przed ekranami swoich kom-
puterów, telefonów komórkowych, lapto-
pów czy tabletów. Jest to okazja, żeby 
się spotkać i poruszać za pomocą świa-
ta wirtualnego. Pozostańcie aktywni!

Spółdzielnia Mieszkaniowa „Silesia”
oferuje wynajem sal na:

<  zajĘcia rucHOwe dla dzieci i dOrOSłycH

<  zajĘcia jĘzyKOwe

<  przyjĘcia OKOliczNOŚciOwe  
(urodziny, komunie, sylwester, chrzciny itp.)

<  warSztaty, SzKOleNia, KONfereNcje,  
zeBraNia, preleKcje

<  prezeNtacje Na cele prOMOcyjNe  
i HaNdlOwe

<  próBy zeSpOłów taNeczNycH,  
wOKalNycH

do dyspozycji sale o powierzchni od 24m2 do 88m2 zlokalizo-
wane w Katowicach-piotrowicach w trzech klubach osiedlo-
wych: ul. północna 32, ul. Żurawia 80, ul. radockiego 282.
do dyspozycji zaplecze kuchenne, węzeł sanitarny, klimatyzo-
wane pomieszczenia.
wynajem na godziny lub wynajem długoterminowy. w przy-
padku długoterminowego wynajmu ceny podlegają nego-
cjacji.
Konkurencyjne ceny wynajmu sal uzależnione od wielkości 
i przeznaczenia.

Szczegółowe informacje pod nr. tel. 517206384, 
e-mail silesia@smsilesia.katowice.pl

SPóŁDZieLNiA�
MieSZKANiOWA�„SiLeSiA”�

W�KATOWiCACh�
40-668 Katowice, 

ul. Głuszców 9

centrala�32�202�80�34
sekretariat�32�202�93�24

email: 
silesia@smsilesia.katowice.pl
www.smsilesia.katowice.pl

OSIEDLE „ODRODZENIE”
UL. RADOCKIEGO 152, 
tel.�32�206�11�26

OSIEDLE „TARGOWISKO”, 
OSIEDLE „ŻURAWIA”, 

OSIEDLE PRZy UL. B. PRUSA
ul. Fredry 5, 

tel.�32�202�90�02

DyżuR�AWARyJNy
(poza�godzinami��
pracy�spółdzielni)�

607�692�272

WAżNe�TeLeFONy
numer alarmowy 112 

pogotowie ratunkowe 999

straż pożarna 998�policja 997 

straż miejska 986�

pogotowie ciepłownicze 

32�258�47�73

pogotowie energetyczne 

32�258�46�53

pogotowie gazowe 

32�251�54�11

pogotowie 

wodno-kanalizacyjne 

32�256�48�09

Centrum Zarządzania

 Kryzysowego 

Urzędu Miejskiego 

32�253�95�84

iV�Komisariat�Policji�

Katowice-Piotrowice, 

ul. Policyjna 7, 

tel.�32�200�37�51

INfORmAtOR



SILESIA 9

KoNKuRSY

Seniorzy mogą uczestniczyć w gimna-
styce on-line oraz skorzystać z pomo-
cy, którą oferuje spółdzielnia dla 
osób starszych tj. zrobienie zakupów, 
dostarczenie niezbędnych leków, 
wyprowadzenie psa itp. 25 lutego 
w reżimie sanitarnym zorganizowa-
liśmy warsztaty florystyczne. Dzieci 

w wieku 3-6 lat mogły brać udział 
w zajęciach językowych i tanecznych 
odbywających się w klubie przy ul. 
Żurawiej 80. Obecnie zajęcia zostały 
zawieszone. 

Dla wszystkich mieszkańców przy-
gotowaliśmy konkursy tematyczne 
z nagrodami.

FuNKcJoNoWANIE KLuBÓW oSIEDLoWYch 
PoDcZAS PANDEMII coVID-19

W związku z pandemią nie możemy się spotkać w większym gronie, zachęcamy zatem miesz-
kańców do udziału w konkursach z nagrodami. ogłoszenia znajdują się na naszej stronie 
internetowej www.smsilesia.katowice.pl w zakładce działalność kulturalna, w mediach spo-
łecznościowych oraz w gablotach informacyjnych na klatkach schodowych.

W tym roku rozstrzygnęliśmy już dwa konkursy: 
„laurka dla babci i dziadka”

i z okazji dnia kobiet „Za co uwielbiasz ukochaną kobietę”.
Gratulujemy wszystkim ucz� tnikom!!!

Wybrane prace konkurSu „laurka dla babci i dZiadka”

Dziś nie szlajom sie z kumplami! Nie łobracom już kuflami.
Ale do dom wracom gibko. Wanda, Wanda moja rybko :).
Ty już łobiod naszykujesz, niebo w gymbie łobiecujesz...
Dzisiej łoba se pojemy, bo Dziń Kobit świntujemy!!!
Już żeś klusek nakulała i rolady poswijała
Bydzie modro tyż kapusta. Z Tobom Wanda mom rozpusta.
Potym tyju wypijymy i maszkety se pojymy!
Jo przyniesa Ci praliny. Bydom słodkie tyż maliny.
Kołocz z makiem, kreple mom... Jo Ci dziołcha wszystko dom.
Gryfny bukiet mom dlo Ciebie, przeca z Tobom jest jak w niebie.
Potym na plac se wyjdymy i po parku połażymy.
Wanda moja emerytko, jo Ci łoddom przeca wsycko!
Jo każdego dnia to czuja, że sie w Tobie zakochuja.
Nojgryfniejszo mom żoneczka, oto moja jest Wandeczka!
Uśmiychnięto dnia kożdego, jo żech nosa mioł do tego.
Ta nojlepszo mnie wybrała, łona Serce mi łoddała.
Jo Ci przaja dnia kożdego, boś Ty przeca warto tego.
Mom na Twoim punkcie bzika... Na Dziyń Kobiyt mosz kusika.
Eugeniusz Szmal

Mama Bożena sie fajnie uśmiecha
Kiedy rodzinkę widzi z daleka.
W kuchni bigos, barszcz, krokiety,
To prawdziwe są maszkiety.
Na ogródku kwiatki sadzi
I każdemu coś doradzi.
Lubi tańczyć i się śmiać
Na rowerze szybko gnać.
Geografia to jej miłość
Mapy, skale - każda ilość.
Prace zdalną opanuje
Mimo że ją denerwuje.
W dzień kobiet składam jej życzenia
Mamo – marzeń spełnienia!
Magdalena Lipowska

w wieku 3-6 lat mogły brać udział 
w zajęciach językowych i tanecznych 
odbywających się w klubie przy ul. 
Żurawiej 80. Obecnie zajęcia zostały 

Dla wszystkich mieszkańców przy-
gotowaliśmy konkursy tematyczne 

Wybrane prace konkurSu „laurka dla babci i dZiadka”Wybrane prace konkurSu „laurka dla babci i dZiadka”Wybrane prace konkurSu „laurka dla babci i dZiadka”

Wybrane prace konkurSu „Za co uWielbiaSZ ukochaną kobietę”

Tak jak w ubiegłych latach, również 
i w tym roku SM „Silesia” zaplano-
wała zorganizowanie imprez plene-
rowych w ramach inicjatyw lokalnych 
przeznaczonych dla mieszkańców 
Piotrowic i Ochojca. Wstępnie Dzień 
Sąsiada w Piotrowicach zaplanowany 
jest na 28 maja na os. Targowisko (IV 
edycja); Dzień Dziecka w Piotrowicach 
(2 czerwca) na os. Odrodzenia oraz 
II Festyn Pieczonego Kartofla (wrze-
sień). W obecnej sytuacji związanej 
z pandemią koronawirusa harmo-
nogram imprez może ulec zmianie. 
Szczegółowe informacje dotyczące 

terminu imprez będzie można uzyskać 
w klubie osiedlowym SM przy ul. Pół-
nocnej 32, na stronie internetowej SM 
„Silesia”, Facebooku/Kluby osiedlowe 
SM/ oraz na plakatach i ogłoszeniach 
promujących imprezy.

Dziękujemy wszystkim mieszkań-
com za wsparcie i złożone podpi-
sy pod inicjatywami lokalnymi pt.: 
„PODAJ ŁAPĘ - akcja edukacyjna 
dla miłośników psów i kotów” oraz 
„ZDROWIE NA PIĄTKĘ”. Projekty 
zostały pozytywnie zaopiniowane 
przez Miasto Katowice i zostaną 
także zrealizowane w 2021 r.

IMPREZY DLA MIESZKAŃcÓW
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Spółdzielnia Mieszkaniowa „Silesia” w katowicach oferuje do wynajęcia:
powierzchnie na działalność gospodarczą:

< ul. Spółdzielczości 30 (~100 m²)
pomieszczenia i wc usytuowane w poziomie piwnic budynku miesz-
kalnego, wyposażone w instalację elektryczną (indywidualna umowa), 
wodno–kanalizacyjną, centralnego ogrzewania. 
< ul. Gen. jankego 116-120 (~ 49,15 m²) 
obiekt wolnostojący – po byłej hydroforni, wyposażony w instalację elek-
tryczną.
< ul. Żurawia 32 (~ 100,00 m²)
pomieszczenia po kotłowni, w skład powierzchni wchodzą 2 pomiesz-
czenia, korytarzyk – przejście oraz pomieszczenie sanitarne/wc. wyso-
kość pomieszczeń ~ 3 m. dostęp z poziomu zero, brama dwuskrzydłowa 
– wjazd do pomieszczenia o powierzchni ~ 73 m². 
< ul. radockiego 124 ( 13,00 m²)
w skład powierzchni wchodzi 1 pomieszczenie oraz wc. lokal wyposażo-
ny jest w instalację wodno-kanalizacyjną, centralnego ogrzewania i elek-
tryczną (indywidualna umowa), usytuowany jest na iX piętrze budynku 
mieszkalnego. 
< ul. radockiego 180 (~ 13,00 m²)
w skład powierzchni wchodzi 1 pomieszczenie oraz wc. lokal wyposażo-
ny jest w instalację wodno-kanalizacyjną, centralnego ogrzewania i elek-
tryczną (indywidualna umowa), usytuowany jest na V piętrze budynku 
mieszkalnego.
< ul. radockiego 224 (20,00 m²)
w skład powierzchni wchodzą 2 pomieszczenia oraz wc. lokal wyposażo-
ny jest w instalację wodno-kanalizacyjną, centralnego ogrzewania i elek-
tryczną (indywidualna umowa), usytuowany jest na Vi piętrze budynku 
mieszkalnego.
< ul. radockiego 234-236 (~ 13,50 m²)
w skład powierzchni wchodzi 1 pomieszczenie oraz wc. lokal wyposażo-
ny jest w instalację wodno-kanalizacyjną, centralnego ogrzewania i elek-
tryczną (indywidualna umowa), usytuowany jest pomiędzy budynkami 
mieszkalnymi, posiada odrębne wejście.
< ul. radockiego 262-264 (~ 12,00 m²)
w skład powierzchni wchodzi 1 pomieszczenie oraz wc. lokal wyposażo-
ny jest w instalację wodno-kanalizacyjną, centralnego ogrzewania i elek-
tryczną (indywidualna umowa), usytuowany jest pomiędzy budynkami 
mieszkalnymi, posiada odrębne wejście.
< ul. radockiego 270 (34,00 m²)
w skład powierzchni wchodzi 1 pomieszczenie oraz wc. lokal wyposażo-
ny jest w instalację wodno-kanalizacyjną, centralnego ogrzewania i elek-
tryczną (indywidualna umowa), usytuowany jest na Vi piętrze budynku 
mieszkalnego.

< ul. fredry 3 (~ 36,00 m²)
w skład powierzchni wchodzą: 3 pomieszczenia oraz wc. lokal wypo-
sażony jest w instalację wodno-kanalizacyjną, centralnego ogrzewania 
i elektryczną (indywidualna umowa), usytuowany jest na Vii piętrze bu-
dynku mieszkalnego.
< ul. Głuszców 9 (~ 77,00 m²)
 w skład powierzchni wchodzi 1 pomieszczenie magazynowe (wysokość 
~ 4,00 m). dostęp do lokalu z poziomu zero, brama i drzwi – do wynajęcia 
w najbliższym czasie.
< ul. Głuszców 9 (~ 256,00 m²)
w skład powierzchni wchodzi: pomieszczenie warsztatowe–magazyno-
we (wysokość~4,00 m), pomieszczenie biurowe, wc. lokal wyposażony 
jest w instalację elektryczną (indywidualna umowa), wodno-kanalizacyj-
ną, istnieje możliwość ogrzewania pomieszczeń. dostęp do lokalu z po-
ziomu zero, bramy wjazdowe. istnieje możliwość podziału powierzch-
ni. Obiekt zlokalizowany na terenie monitorowanym – do wynajęcia 
w najbliższym czasie. 
< ul. Głuszców 9 (54,00 m²)
pomieszczenie magazynowe wyposażone w instalacje elektryczną (indy-
widualna umowa), dostęp z poziomu zero (brama dwuskrzydłowa), teren 
monitorowany.
< ul. Żurawia 80 (~ 25,00 m²)
 lokal usytuowany jest na i piętrze pawilonu handlowo-usługowego, 
wyposażony w instalację centralnego ogrzewania i elektryczną (indywi-
dualna umowa). Możliwość korzystania z wc usytuowanego na korytarzu 
– do wynajęcia w najbliższym czasie
< ul. Żurawia 80 (~ 35,00 m²)
lokal usytuowany na i piętrze pawilonu handlowo-usługowego. wyposa-
żony w instalację centralnego ogrzewania, elektryczną. Możliwość korzy-
stania z wc usytuowanego na korytarzu.

Działalność prowaDzona w lokalach nie może zakłócać spokoju mieszkańcom. 

powierzchnie budynków na cele reklamowe: 
< ul. Żurawia 44 < ul. tyska 2 < ul. poprzeczna 2a 
< ul. Gen. z. waltera-jankego 119, 121, 123< ul. radockiego 70a 

Miejsca parkingowe i postojowe
< ul. Żurawia 34, 36, 37, ul. Szewska 4B, 4c – miejsca parkingowe
<  ul. Szewska 4 – miejsca na przechowywanie motocykli w zadaszonej 

i zamykanej części wiaty gospodarczej.
<  ul. Głuszców 9 – garaże blaszane znajdujące się na terenie ogrodzo-

nym i monitorowanym
< miejsca postojowe pod zadaszoną wiatą

informacji udziela dział eksploatacji (pokój nr 28 w siedzibie Spół-
dzielni przy ul. Głuszców 9 w katowicach), pod nr telefonu 32/202-
80-34 wew. 336, 346.

PORADY PRAWNE

Zgodnie z Regulaminem utrzy-
mania czystości i porządku na 
terenie Miasta Katowice, osoby 
utrzymujące zwierzęta domowe, 
w szczególności psy, zobowiąza-
ne są do sprawowania nad nimi 
właściwej opieki oraz usuwania 
zanieczyszczeń pozostawionych 
przez zwierzęta. Nieprzestrzeganie 
tego obowiązku grozi otrzymaniem 
mandatu w wysokości do 500 zło-
tych.

Ważne jest również, aby właści-
ciele zwierząt domowych dokładali 
starań, aby zwierzęta te nie były 
uciążliwe dla otoczenia, zwłasz-
cza gdy pozostają same w domu 
oraz aby nie pozostawiać ich bez 
nadzoru.

Zgodnie z Regulaminem porząd-
ku domowego obowiązującym 
w Spółdzielni Mieszkaniowej „Sile-
sia” właściciele zwierząt domowych 
zobowiązani są do niezwłocznego 
usuwania zanieczyszczeń i odcho-
dów zwierząt z klatek schodowych, 
wind i innych pomieszczeń budyn-
ków oraz miejsc publicznych. 

Zabrania się wprowadzania psów 
i innych zwierząt do piaskownic, 
na wydzielone place zabaw dla 
dzieci, boiska, kwietniki itp.

Przypadki nieprzestrzegania 
regulaminu mogą być podstawą 
do kierowania zawiadomień do 
organów właściwych w sprawach 
wykroczeń.

Mieszkańcy mają co prawda 
coraz większą świadomość obo-
wiązków wobec zwierzaków, jed-
nak nadal w tej materii jest sporo 
do zrobienia. Sprzątanie po pupi-
lach, to przede wszystkim wyraz 
odpowiedzialności za nasze oto-
czenie. 

Posiadanie psa 
to również obowiązek
Właściciele czworonogów często zapominają o tym, że 
posiadanie psa, szczególnie w mieście, to nie tylko przy-
jemność, ale i duży obowiązek. Brak stosowania się do 
pewnych zasad może mieć dla właściciela nieprzyjemne 
konsekwencje.

Szanowni Państwo

W dalszym ciągu zma-
gamy się z panującym 
stanem zagrożenia epi-
demicznego, obowiązu-
jącym zarówno na tere-
nie naszego kraju, jak 
i innych państw. Jest 
to czas trudny zarów-
no pod względem spo-
łecznym, jak i gospo-
darczym. Dla Policji 
jest to w dalszym ciągu 
czas intensywnej pracy i służby, polegają-
cej nie tylko na zapewnieniu bezpieczeń-
stwa mieszkańcom przed różnego rodzaju 
zdarzeniami przestępczymi, ale również 
zapobieganiu zagrożeniom spowodowa-
nym wirusem SARS-CoV-2. W tym czasie 
funkcjonariusze Policji nieprzer wanie 
dokonują kontroli osób przebywających 
na kwarantannie oraz bieżącej kontroli 
przestrzegania obostrzeń sanitarnych. 
Niestety odnotowujemy w naszym regio-
nie kolejny wzrost zakażeń, wobec czego 
apeluję do Państwa o przestrzeganie obo-
wiązującego reżimu sanitarnego. Pamię-
tajmy o zakrywaniu ust i nosa, szczegól-
nie w lokalach usługowo-handlowych czy 
środkach komunikacji publicznej, a także 
o zachowaniu dystansu społecznego. 
Wobec osób niestosujących się do reżimu 
sanitarnego, funkcjonariusze Policji w dal-
szym ciągu będą wyciągać konsekwencje 
prawne, wynikające z naruszania zapisów 
art. 116§1a kodeksu wykroczeń. Informa-
cje takie przekazywane będą również do  
Sanepidu, któr y uprawniony jest do nało-
żenia kary administracyjnej.  

Ostatni czas przyniósł znaczący wzrost 
zdarzeń przestępczych z kategorii kradzie-
ży z włamaniem. Wobec powyższego chciał-
bym zaapelować do Państwa, aby właści-
wie zabezpieczać mienie, zwracać uwagę 
na osoby obce. W przypadku napotkania 

takich osób bardzo 
proszę o przekazanie 
informacji do tutejszej 
jednostki Policji. Infor-
macje takie mogą przy-
czynić się do wykr ycia 
czy ewentualnego typo-
wania sprawców czynów 
zabronionych.

Chciałbym jeszcze 
wskazać na znaczny 
wzrost zdarzeń z kate-
gori i  oszustw inter-
netowych. Działania 

sprawców polegają na kontaktowaniu się 
z osobą oferującą przedmiot do sprzedaży 
za pośrednictwem popularnych komunika-
torów i pytają, czy jest możliwość dokona-
nia płatności przy wykorzystaniu aplikacji 
sygnowanej logiem popularnego por talu. 
W tym czasie przesyłają również link, za 
pomocą którego możemy pobrać rzekomą 
aplikację. W trakcie rejestracji wymagane 
jest podanie numeru karty oraz kodu CVV, 
na którą to kar tę rzekomo mają wpłynąć 
środki. Następnie kontakt z kupującym 
się ur ywa, a z konta dokonywane są 
nieautor yzowane przez jego właściciela 
transakcje. Wobec powyższego przestrze-
gamy przed klikaniem w linki przesłane 
nam przez nieznane osoby oraz o nie-
udostępnianie kodu CVV, któr y umożli-
wia wyprowadzenie środków płatniczych 
z naszego konta. 

Na koniec chciałbym Państwu życzyć 
w imieniu policjantów i pracowników 
cywilnych Komisariatu Policji IV w Kato-
wicach dużo zdrowia i wytrwałości oraz 
pogodnych i radosnych zbliżających się 
Świąt Wielkanocnych. 

Komendant Komisariatu Policji 
w Katowicach 

p.o�podinsp.�Robert�Drążek
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OKNA – REGULACJA, NAPRAWA, WYMIANA USZCZELEK. TEL. 602 314 720
< NAPRAWY TELEWIZORÓW U KLIENTA. FESTERKIEWICZ.TEL. 603-585-329. 

< CHEMIA, MATEMATYKA. TEL. 609-313-634
ZAMIENIĘ  MIESZKANIE  M2 – DWUPOKOJOWE  IV PIĘTRO W KATOWICACH 

NA  OS. B. PRUSA NA TAKIE SAMO W KATOWICACH  LUB WIĘKSZE ZA DOPŁATĄ 
NA NIŻSZYM PIĘTRZE.  TELEFON KONTAKTOWY –  503 874 626.

KRZYŻÓWKa ŚWIĄTECZNa

USŁUGI PROTETYCZNE
Ewa Francik

30 LAT DOŚWIADCZENIA
Darmowe porady

TRZECIE ZĘBY

ZapraSZaM – radockiego 60
poniedziałek, środa, 

czwartek 16:00 − 19:00
sobota 9:00 − 12:00

tel. 503−051−882

Dla Czytelników, którzy do 30�KWieTNiA�2021�ROKu 
nadeślą do naszej spółdzielni (pocztą tradycyjną lub mailową, 

z podaniem danych teleadresowych) poprawne rozwiązanie
(z zaznaczeniem: KRZyŻÓWKA ŚWIĄTECZNA) przewidziano 3 upominki.

upominki�spółdzielcze�–�za�poprawne�rozwiązanie�KRZyżóWKi�ŚWiĄTeCZNeJ�
z�poprzedniego�wydania�(hasło:�ŚWiĄTeCZNA�NieSPODZiANKA)�otrzymali:�

Bożena�Dudzińska,�irena�Kluczka,�Adam�Tkocz.
Zwycięzcą�QuiZu�spółdzielczego�dla�uważnych�czytelników�został�Aleksander�Pawlak

Bez płat ne pi smo miesz kańców Spół dziel ni Miesz ka nio wej „SI LE SIA” w Ka to wi cach
Ad res re dak cji: ul. Głusz ców 9, 40−668 Ka to wi ce, tel. 32−202−80−34. Re da gu je ze spół. Ma te ria ły kie ro wa ne do 
re dak cji pro si my wysłać na ad res spół dziel ni z do pi skiem „Ga ze ta” lub skła dać w po ko ju nr 22 w bu dyn ku Za rządu. 
Re dak cja ma te riałów nieza mó wio nych nie zwra ca i za strze ga so bie pra wo do ko ny wa nia skró tów; za treść ogło szeń 
i re klam nie od po wia da. Na kład 5.500 egz.

Re ali za cja: Agencja�Reklamowa�KARAT,�e-mail:�info.karat@gmail.com
Druk: Polska�Press�Sp.�z�o.o.�Oddział�Poligrafia,�Drukarnia�Sosnowiec,�ul.�Baczyńskiego�25A

SILESIA

OGŁOSZENIa DROBNE

Pomoc prawna z zakresu: 
< spadków,
< spraw rodzinnych,  
< windykacji, 
< wykroczeń,
< prawa pracy,
< nieruchomości, 
< spraw administracyjnych,
<  reprezentacja przed sądami 

i organami.

Adwokat 
i Radca Prawny 

www.kancelaria-piotrowice.pl
ul. Zbożowa 38 (ToMBoR)
tel. 503 016 291

Zapraszam – ul. Radockiego 33
tel. 722 251 288 | www.kwia� oskanii.pl

TUTAJ ZNAJDZIESZ
= kwiaty na każdą okazję 

(chrzest, komunia, ślub, urodziny, pogrzeb...)
=dekorację sal i kościołów =rękodzieło =warsztaty

=artystyczne pakowanie prezentów
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po pierWSZe... 
rzuć palenie. Jeżeli palisz papiero-
sy, koniecznie zerwij z nałogiem. 
Nie dość, że wpływa on negatywnie 
na twoją naturalną odporność, to 
będzie szkodzić maluszkowi. Palenie 
znacznie zwiększa szansę, że przyj-
dzie ono na świat wcześniej, będzie 
mniej ważyło czy będzie łatwiej zapa-
dało na różne choroby. Ale palenie to 
nie jedyny problem. Mocna kawa czy 
herbata oraz alkohol źle wpływają na 
zdolności obronne organizmu. Dlate-
go jeżeli planujesz dziecko, zrezygnuj 
z nich. Powinnaś również odstawić 
napoje gazowane i energetyczne, 
fast food, słodycze i chipsy. 

po druGie... 
dieta. Musisz pamiętać, że kiedy 
zajdziesz w ciążę, dziecko będzie 
korzystać z Twoich zapasów wita-
min i minerałów, których potrze-
buje do prawidłowego rozwoju. To, 
co jesz czy pijesz ma decydujący 
wpływ na to, jak będzie reagować 
Twój organizm w czasie ciąży. Sama 
możesz zwiększyć odporność orga-
nizmu poprzez dietę. Twój malu-
szek będzie potrzebował wapnia do 

budowy kości i będzie go pobierać 
od Ciebie. Zadbaj więc, aby w Twojej 
diecie było dużo produktów z wap-

niem, takich jak mleko, jogurty czy 
sery. W Twojej diecie powinno się 
także pojawić pełnoziarniste pieczy-

wo, kasze, makarony, chude mięso, 
jaja, a także ryby, które są źródłem 
niezbędnych nienasyconych kwasów 
tłuszczowych, czyli przede wszystkim 
kwasów omega-3 i omega-6. Jeżeli 
nie lubisz ryb, zawsze można sięg-
nąć po suplementy diety przygotowa-
ne specjalnie dla przyszłych mam.

Oczywiście nie możesz zapomi-
nać o warzywach i owocach. Dieta 
przyszłej mamy powinna być bogata 
w witaminy i minerały. Warto przy tym 
pamiętać, że duży wpływ na Twoją 
naturalną odporność ma witamina C. 
Zadbaj o to, żeby w diecie znalazły się 
cytrusy, czarna porzeczka czy żurawi-
na. W aptece można kupić preparaty 
specjalnie przygotowane dla kobiet 
w ciąży, podnoszące odporność lub 
pomagające już w czasie przeziębie-
nia. Zawierają one zazwyczaj czosnek, 
który działa przeciwwirusowo i prze-
ciwbakteryjnie oraz aronię, bogatą 
w witaminę C. 

ruch to ZdroWie
Staraj się spacerować. Ważne jest, 
żebyś się ruszała. Dzięki temu 
w przyjemny sposób poprawisz 
swoją odporność. Aktywność fizycz-
na, odpowiednio dawkowana, bardzo 

pozytywnie wpływa na przebieg ciąży 
i porodu. Niemniej należy pamiętać, 
że musi być ona realizowana w spo-
sób racjonalny i ściśle kontrolowany. 
Ćwiczenia nie mogą zbytnio forsować 
kobiety i muszą być dostosowane do 
zaawansowania ciąży. Odpowiednie 
ćwiczenia po porodzie pomogą też 
szybko wrócić do formy sprzed ciąży. 
Należy pamiętać, że muszą być one 
wprowadzane stopniowo, od prostych 
ruchów w stawach rąk i stóp, aż po 
ćwiczenia wzmacniające ogólną kon-
dycję. Odpowiednia aktywność fizycz-
na poprawi nie tylko kondycję organi-
zmu kobiety, ale także przyczyni się 
do wzmocnienia jej odporności. 

Sen
W czasie ciąży każda kobieta odczu-
wa większą potrzebę snu. Sen nie 
tylko powoduje, że kobieta może 
czuć się wypoczęta, ale także jest 
najlepszym „lekarstwem” na zmien-
ne nastroje czy rozterki, które mogą 
pojawić się na początku ciąży. Brak 
snu może powodować pogorszenie 
samopoczucia, a także ogólne osła-
bienie.

=mgr farmacji 
Bartłomiej�Bojdylla

Odporność podczas ciąży
ciąŻa jeSt cZaSeM pięknyM i WyjątkoWyM dla kobiety. nie ukryWajMy jednak, Że róWnieŻ trudnyM. SZcZeGólnie W okreSie 
jeSienno-ZiMoWyM, kiedy ZacZyna Się SeZon prZeZiębienioWy. praWie WSZyStkie leki Są dla prZySZłej MaMy ZakaZane. jak Więc 
dbać o odporność, kiedy dookoła WSZyScy kichają? pokrótce poStaraM Się prZedStaWić kilka poMySłóW prZySZłyM MaMoM. 


